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پژوهشگر  روح افزا،  فرشته  دکتر 
حوزه زن و خانواده، در نشست )وبینار( 
تخصصی »ارتباط گره های شناختی با 
با نگاهی تحلیلی و  عدم فرزندآوری« 
مادری  از جایگاه  بازتعریفی  فرهنگی، 

در عصر هجوم رسانه ای ارائه داد.
وی در این نشست، اظهار داشت: برای 
ما برنامه ریزی کرده اند؛ برای ما مادر بودن 
را به بن بست تبدیل کرده اند. آن ها از طریق 
رســانه، آموزش و الگوهای وارداتی، سعی 
دارند هویتی جدید برای زن مسلمان تعریف 
کنند؛ هویتی که در ظاهر مترقی است اما 

در باطن، نقش آفرینی زن در خانواده و جامعه را تضعیف می کند.
دو تصویر متضاد از زن

روح افزا با اشاره به تضاد دو تعریف رایج از زن در فضای رسانه ای و فرهنگی گفت: از یک 
سو، با تصویرسازی زن مدرن، شاغل، مستقل، بدون وابستگی عاطفی و دارای بدن خوش فرم 
روبه رو هســتیم و از ســوی دیگر، زن اصیل اســامی که مادر، مربی، محور خانواده و عامل 

تربیت تمدن ساز است.
این پژوهشگر حوزه زنان و خانواده تاکید کرد: نه تحصیات، نه اشتغال، نه آرمان خواهی، 
هیچ کدام با مادری در تعارض نیســتند؛ اما تقابل ســازی دروغین بین »زن موفق« و »مادر 

موفق«، دقیقا همان تله ای است که غرب برای زنان ما طراحی کرده است.
رسانه ها چگونه ذهن دختران را برنامه ریزی می کنند؟

وی با انتقاد از تبلیغات رسانه ای پیرامون موفقیت های ظاهری، به ساختار ذهنی نسل جدید 
دختران اشــاره کرد و گفت: رسانه ها برنامه ریزی کرده اند تا مادری را فدای مدرک تحصیلی، 
شغل پرستیژدار و اســتانداردهای فریبنده زیبایی کنند. وقتی تعریف زن موفق را محدود به 

شغل و درآمد می کنید، مادری تبدیل به عقبگرد می شود، نه تعالی.
روح افــزا، روند فعلی را حاصل روایت های وارداتی دانســت و افزود: فرمولی که امروز به 
دختران ما تلقین می شــود چنین اســت: ابتدا دکترا بگیر، سپس شغل خوب پیدا کن، بعد 
ازدواج کن، و در نهایت اگر فرصتی باقی ماند، بچه دار شو. نتیجه آن چیزی نیست جز زنانی 

۳۵ تا ۴۰ ساله که نه فرصت مادری دارند، نه همسر مناسب، و نه آرامش درونی.
زن؛ ابزار رشد مادی یا معمار تمدن؟

این پژوهشگر حوزه خانواده و زنان در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به خاطره ای 
از یکی از اســاتید غربی که دارای دو فرزند بدون ازدواج رســمی بود، گفت: حتی در جوامع 
غربی نیز زنان نمی توانند از مادری عبور کنند. حال، چگونه است که ما با پتانسیل عاطفی و 
فطری بالاتر، باید این نقش را قربانی مدرنیته کنیم؟ زن ایرانی باید بداند که او باید بجنگد، 
اما نه برای تصاحب پست های اداری، بلکه برای روشن نگه داشتن چراغ خانه ای که می تواند 

دنیایی را نورانی کند.
سرلشکر باقری:

 انسداد مرزها 
به  سرعت در حال انجام است

رئیس ستاد کل نیروهای مســلح جمهوری اسلامی ایران در بازدید از آخرین 
روند تثبیت و انسداد مرزهای شرقی گفت: روند تکمیل انسداد مرزهای شرقی به 

 سرعت در حال انجام است. 
سرلشکر محمد باقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسامی ایران در سفر به 
استان سیستان و بلوچستان و بازدید از کارخانه ساخت دیوار های بتنی شهرستان میرجاوه، 
اظهار داشــت: انسداد مرز های شرقی به منظور مقابله با شرارت های گروهک های تروریستی 

از اولویت های نیرو های مسلح است. 
وی در بازدید از آخرین روند تثبیت و انســداد مرزهای شرقی تشریح کرد: روند تکمیل 

انسداد مرزهای شرقی به سرعت در حال انجام است. 
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح افزود: این طرح با بهره گیری از اصول علمی و تجارب 

موفق درحال انجام است و از اولویت های مهم نیروهای مسلح است. 
سرلشکر باقری خاطرنشان کرد: نیروی زمینی سپاه با توان مهندسی بومی خود توانسته 

است اقدامی اساسی برای تکمیل طرح انسداد مرزهای جنوب شرق ایران انجام دهد. 
وی تأکید کرد: طرح انســداد مرزها با هدف دفاع از امنیت مرزها، مقابله با شــرارت های 
گروهک های تروریستی، جلوگیری از تردد غیرمجاز اتباع خارجی و قاچاق مواد مخدر انجام 

می شود.  
گفتنی اســت، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح کشور همچنین از پاسگاه رزمی مرزبانی 
انتظامی در منطقه عمومی میرجاوه و پاســگاه مرزی نیروی زمینی ســپاه در منطقه سراوان 
بازدید و در جریان آمادگی و روحیه  رزم نیرو های مستقر در پاسگاه های مرزی و آخرین روند 

تثبیت و انسداد مرزی قرار گرفت. 
به گزارش تســنیم، طرح انســداد مرزهای شــرقی ایران، به ویژه در مرزهای مشترک با 
افغانســتان و پاکستان، یکی از بزرگ ترین پروژه های امنیتی و زیرساختی کشور در سال های 
اخیر اســت که با هدف مقابله با قاچاق، تروریســم، مهاجرت غیرقانونی و ارتقای امنیت ملی 

در حال اجراست. 

درمکتب امام

نعمتی برای ما
امروز همه، همه چیز را بر روی ما بسته اند و این خود، نعمتی برای ما بوده است. وقتی 
همه درها بسته شد و فکرها باز، می بینید که فعالیت ها آغاز شد و همه جا کانون فعالیت است.
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دفتر پژوهش های مؤسسه کیهان
ســاعت 9 و 27 دقیقه و ۳۰ ثانیه صبح پنجشــنبه 12 بهمن 1۳۵7، امام خمینی رهبر نهضت 
اســامی مردم ایران، پس از 1۴ سال و ۳ ماه، پای بر خاک میهن گذاشتند. خبرنگاران مطبوعات آن 

روز گزارش دادند:
»... گروه های انتظامات در سرتاسر دو طرف خیابان های مسیر ، دست به دست هم داده و زنجیروار 
سراســر طرفین مسیر را تا میدان آزادی )شــهیاد( به این کیفیت تحت کنترل دارند. در پیاده روهای 
طرفین خیابان ، پشت سر گروه انتظامات ، انبوه جمعیت ایستاده و انتظامات اجازه نمی دهد که جمعیت 
به ســطح خیابان بیاید. در مقابل در ورودی دانشــگاه تهران یک گروه بزرگ از افراد انتظامی دایره ای 
بســیار بزرگ تشــکیل داده اند و به صورت زنجیروار ایستاده اند تا محوطه ای مشخص برای سخنرانی 

حضرت آیت الله العظمی خمینی ایجاد کنند.«
تیم هایی متشکل از ۴۰۰۰ نفر نیروی مسلح حفاظت از حضرت امام را برعهده گرفته، 1۰ دستگاه 
اتومبیل ضدگلوله برای محافظت از امام و یارانشــان تدارک دیده  و صدها نفر افراد مســلح در فرودگاه 
و مســیر عبور ماشــین ایشان به بهشت زهرا و سپس محل اقامتشــان مستقر شده بودند. حتی برای 
درگیری های احتمالی با مزدوران شاه و  تانک هایی که در فرودگاه موضع گرفته بودند، ساح آر پی جی 
به داخل انتقال داده و مکان ایستادن هواپیمای امام را به گونه ای تعیین کرده بودند که نتوانند هنگام 

خروج امام از هواپیما، از برج مراقبت فرودگاه، ایشان را هدف قرار دهند.1
آن تیم های نظامی مسلح به گروهی از انقابیون پیرو امام به نام »گروه توحیدی صف« تعلق داشتند 
و فرمانده شان، یک جوان 2۴ ساله رشید، زیبا و خنده رو بود به نام محمد بروجردی که در گروه با نام 
»میرزا« شناخته می شد. گروهی که ابتدا با عنوان »فجر اسام« برای پخش و توزیع اعامیه ها و متن 

سخنرانی های امام به وجود آمد و سپس به مبارزه مسلحانه روی آورد.
از همان ابتدا با آمریکا درگیر بودند

محمد بروجردی و گروهش از همان ابتدا با روحانیت مبارز و افرادی همچون شهید حجت الاسام 
مهدی شاه آبادی در تماس بودند و بروجردی از همین طریق راهی سوریه و لبنان شد و در آنجا به وسیله 

شهید دکتر چمران، دوره های آموزش نظامی را طی کرد.
اولین اقدامات گروه توحیدی صف بهنگام سفر جیمی  کارتر، رئیس جمهوری آمریکا در دی ماه 1۳۵6 
به ایران و جزیره ثبات خواندن آن تحت حاکمیت شاه بود که دست به یک سری انفجارات در پایگاه های 

فساد رژیم شاه زدند تا نشان دهند این سرزمین  اشغال شده آمریکایی ها، یک جزیره ثبات نیست.
اما هنگامی  که پس از دیدار با امام، دریافتند ایشــان با مبارزه مســلحانه محض و جدای از مردم، 
موافق نیســتند، بدون هیچ گونه  تردیدی راه خود را اصاح نموده و تمام طرح های خود برای عملیات 
مسلحانه خصوصاً علیه ارتش را لغو کردند ، چرا که امام تأکید بسیار داشتند که هیچ تعرضی به ارتش 

نباید انجام بگیرد. 
بروجردی و یارانش از آن پس بر اســاس نظر امام تنها به مسلح ماندن برای حفاظت و پشتیبانی 
از نهضت مردم اکتفا نمودند. از همین روی بود که در راهپیمایی هایی مثل راهپیمایی اربعین به طور 

مسلح حضور پیدا می کردند تا در صورت حمله مزدوران شاه به مردم، بتوانند از آنها دفاع کنند.
سرانجام در روزهای تعیین کننده 2۰ و 21 و 22 بهمن به رسالتی که سال ها برای خود پیش بینی 
کرده بودند، عمل نموده و به طور تمام عیار با عوامل رژیم شاه درگیر شده و به دفاع از مردمی پرداختند 

که شجاعانه نهضت امام خود را پیروی می کردند.
دلدادگی و عشق محمد بروجردی به امام و مقتدایش باعث شد تا در اولین ماه های پیروزی انقاب 
و با به  وجود آمدن غائله ضدانقاب در کردســتان، بافاصله پس از فرمان ایشان، به مقابله با مزدوران 
دیگر آمریکا و اسرائیل که این بار با نقاب دفاع از خلق به میدان آمده بودند، بشتابد. بازهم پای آمریکا 
و مزدورانش در میان بود و جوانانی همچون بروجردی باز هم به پیروی از امام و مراد خویش، دشمن 

اصلی و عواملش را به درستی تشخیص دادند.
دل بریدن از امام برایش سخت بود

و البته این برای شهید بروجردی بسیار دشوار بود که دل از امام بکند، حفاظت فیزیکی ایشان را 
رها کرده و به افراد دیگر بســپرد و برای حفاظت از آرمان ها و نهضت و انقاب امام به کردســتان برود. 
دل کندن از محضر امام، امر ساده و آسانی به نظر نمی رسید و خصوصاً برای بروجردی بسیار دشوار بود.2
امــا گروهک های تجزیه طلب حمله به پادگان های ارتش را شــروع کرده و با قتل و غارت مردم ، 
ســاح های مراکز نظامی و انتظامی را به غارت بردند. شعارشــان خودمختاری بود ولی هدف شــان ، 
تجزیه طلبــی و جدا کردن کردســتان از خــاک ایران که پس از آن به ترکمن صحــرا و آذربایجان و 

خوزستان و... هم کشیده شد.
موضوع براندازی آن قدر روشــن و واضح بود که نیازی به توضیح و تفســیر نداشــت. تا جایی که 
سال ها بعد عنایت فانی، مجری و کارشناس تلویزیون BBC )رسانه سلطنتی بریتانیا( در گفت و گویی 
از عزالدین حسینی)آخوند ساواکی و عامل صهیونیست ها( که از سرکرده های آشوب کردستان در همان 

اوایل پیروزی انقاب بود، پرسید: 
»...کردســتان بعد از انقاب، دوران خیلی دشــواری گذراند ، جنگ و خونریزی و... و حالا که نگاه 
می کنیــد و فکر می کنید ، واقعا آن طرح خودمختــاری در آن روزهای اول انقاب ، واقعا ضروری بود ، 

نمی شد اجتناب کرد از همه این خونریزی ها؟!«۳
حضور محمد بروجردی در کردستان، ابعادی چندگانه داشت؛ او که از بنیانگذاران سپاه پاسداران 
انقاب اســامی بود، از یک ســوی به مقابله بی امان با ضدانقاب افسارگسیخته پرداخت و با تشکیل 
گردان های جندالله شامل نیروهای سازماندهی  شده سپاه، آنها را تارومار کرد و شهرهایی مانند پاوه و 

سنندج و... را یک به یک از چنگ آنها آزاد نمود. 
شــهید حاج ابراهیم همت فرمانده لشــکر 27 محمد رســول الله)ص( درباره آن روزهای شــهید 

بروجردی گفته است:
»... وقتي موفق شــدیم ضدانقاب را عقب بزنیم اولین دیدار ما با ایشــان آغاز شد. در چهره این 
مرد روحاني و این میرزا، تبسم عجیبي دیدم که براي اولین بار در زندگي احساس کردم با مردي آشنا 
شدم که در همه زمینه هاي اخاقي با دیگران تفاوت دارد. ما شاگردي این آقا و معلم کبیر و این میرزا 

را به عهده داشتیم...«۴
سردار بروجردی از طرف دیگر به یاری مردم محروم کُرد شتافت و با تشکیل سازمان پیشمرگان 
کرد مسلمان، به آنها نزدیک شد و سعی کرد هرچه بیشتر در رفع محرومیت های سالیان طولانی آنها 
بکوشــد تا جایی که از ســوی همان مردم کُرد که تا چندی قبل بنا به تبلیغات ضدانقاب، امثال او را 

دشمن می پنداشتند، »مسیح کردستان« لقب گرفت.
هیچ گاه »من« نمی گفت

با شروع جنگ تحمیلی به جبهه های غرب رفت و در طی یکی دو ماه، دوبار مجروح شد. پس از 
منطقه ای شــدن ســپاه، با برعهده گرفتن فرماندهی سپاه غرب، نقش مهمی  در مقابله با ارتش صدام 
ایفا کرد و در عملیات متعدد این منطقه طی سال های 1۳6۰ و 1۳61 از جمله عملیات مطلع الفجر و 
فتح المبین شرکت داشت. در یکی از همین صحنه ها بود که براثر سقوط بالگرد، پایش شکست اما حاضر 
نشد برای استراحت یا مرخصی جبهه را  ترک کند و با همان حال به فرماندهی سپاه غرب ادامه داد.۵

شهید حجت الاسام و المسلمین محاتي در توصیف آن روزهای شهید بروجردی گفته است: 
»... به قدري متواضع بود که هیچ گاه »من« نمي گفت و از خودش تعریف نمي کرد و همیشه به  دنبال 
کار بود. آنچه براي او مطرح بود، فداکاري، ایثار و مبارزه بود. جهاد و فداکاري او در حد اعلي بود و شاید 

کمتر برادري به قدر این شهید در غرب خدمت کرده باشد... پاک زندگي کرد و پاک از دنیا رفت...«6
تشــکیل تیپ ویژه شهداء و برپایی قرارگاه حمزه سیدالشهداء در آن برهه زمانی از اقدامات مؤثر 
شهید بروجردی بود که خود نیز فرماندهی قرارگاه یاد شده را برعهده گرفت. قرارگاهی که در عملیات 
متعدد سال های دفاع مقدس نقش مهمی  ایفا نمود. پیام حضرت امام خمینی )رحمه الله علیه( با توجه 
به پیروزی های پی در پی این قرارگاه خطاب به شهید بروجردی و شهید امیر سرلشکر حسن آبشناسان 

)که او هم از فرماندهان قرارگاه حمزه سیدالشهداء بود( چنین بود:
»... اســام و مســلمانان متعهد به این پیروزی های چشمگیر شــما چشم دوخته اند و از یاد هیچ  
یک از ما نخواهند رفت. شــما فرزندان ملت هستید. فتحی که به دست شما صورت گرفت برای ملت 

سرافرازی بود...«7
سردار سرلشکر محمد بروجردی در تاریخ اول خرداد 1۳62 در حالي که با عده اي دیگر از همرزمانش 
در مسیر جاده مهاباد- نقده حرکت مي کرد بر اثر انفجار مین به آرزوي دیرینه اش )که سال ها در نمازها 

و نیایش هاي نیمه شبانه از درگاه خداوند مي طلبید( رسید و به فوز عظیم شهادت نایل شد.
یکي از افرادي که در صحنه شهادتش حضور داشت، مي گوید:

»...پس از انفجار وقتي من بالاي سر او رسیدم مانند همیشه تبسم بر لبانش نقش بسته بود و من 
احساس کردم که او کام مولایش را تکرار مي کند. »فُزتُ وَ رَبّ الکَعبَه.«8

رهبر معظم انقاب درباره شهید بروجردی فرموده اند:
»... مرحوم شــهید بروجردی بسیار فعال بود. یک  بار در سال 1۳۵9 یا اوایل 1۳6۰ رفتم منطقه 
غرب. ایشان آن وقت در باختران بود و من از نزدیک شاهد کار او بودم. اما چیزی که از شهید بروجردی 
در آنجا احساس کردم و یک احترام عمیقی از او در دل من به  وجود آورد، این بود که دیدم این برادر، 

با کمال متانت و با کمال نجابت، به چیزی که فکر می کند، مسئولیت و وظیفه است...«
____________________________________________________________________________________

1- محمد؛ مســیح کردستان: زندگی نامه شهید محمد بروجردی- نصرت الله محمودزاده –انتشارات روایت فتح- 
ویراستار جواد کامور بخشایش- چاپ اول- 1۳9۵

2- از همان نخســتین شــب پیروزي دلهره حفظ انقاب را داشت- نصرت الله محمود زاده )نویسنده کتاب مسیح 
کردستان(- پایگاه اطاع رسانی فرهنگ ایثار و شهادت- ۳۰ اردیبهشت 1۳91

۳- گفت و گوی بی بی سی با عزالدین حسینی- راز آرماگدون ۴: پروژه اشباح- قسمت هفتم- دی ماه 1۳89- شبکه خبر
۴- بروجردی محمد- خبرگزاری دفاع مقدس برگرفته از پرونده شــهید در بنیاد شــهید و امور ایثارگران تهران، 

مصاحبه با خانواده و دوستان شهید- 2 دی ماه 1۳8۵
۵- شهید محمد بروجردی- دانشنامه اسامی

6- بروجردی محمد- خبرگزاری دفاع مقدس- پیشین
7- همان و 8- همان

سالگرد شهادت سردار سرلشکر محمد بروجردی

در چهره این »میرزا«
تبسم عجیبی دیدم

دکتر روح افزا، پژوهشگر حوزه زنان و خانواده:

مادری
زیباترین قدرت زن است

در مراسم سالگرد شهید امیرعبداللهیان در وزارت امور خارجه مطرح شد

امیرعبداللهیان مرد اخلاق و ادب بود
وزیر امور خارجه در مراسم گرامیداشت 
نخســتین ســالگرد شــهید حســین 
امیرعبداللهیان، گفت : امیرعبداللهیان مرد 

اخلاق و ادب بود.
ســیدعباس عراقچی، وزیر امــور خارجه در 
مراســم گرامیداشــت نخستین ســالگرد شهید 
حســین امیرعبداللهیان و شــهدای خدمت در 
محل وزارت امــور خارجه حضور یافت و به ایراد 

سخنرانی پرداخت.
وزیر خارجه اظهار داشت: من افتخار داشتم به 
همراه دکتر امیرعبداللهیان در شورای معاونان دکتر 

صالحی حضور داشتیم. دوران خیلی خوبی بود.
عراقچی ادامه داد: دکتر امیرعبداللهیان قبل از 
هر چیز برای ما یک دوست، برادر و همکار بسیار 
خوب و یک رفیق شــفیق بود. همــه در وزارت 
امور خارجه ایشــان را به خاطــر اخاق و ادبش 
می شناســیم. در حوزه کاری خود توانمند بود و 
در دوران وزارت دوران بسیار موفقی را پشت سر 
گذاشــت. شــاخصه ای که غلبه بر وزارت داشت، 

اخاق و ادب و تواضعی که ایشان داشت.
وی گفت: امیرعبداللهیان به امیر دیپلماسی 
معروف اســت ولی بیش از آن امیر اخاص، ادب 

و ایمان بود.
رئیس دستگاه دیپلماسی بیان کرد: امیدواریم 
خدا به همه توفیق بدهد در همین مسیر حرکت 
کنیم. من و دکتر امیرعبداللهیان در دانشکده بودیم 
و به فاصله دو سه سال وارد وزارت خارجه شدیم. 
ایشان در حوزه کشــورهای عربی و من در حوزه 
بین الملل مشغول به فعالیت شدم. ایشان در حوزه 
جهان عرب خیلی خوب کار کرد و مســلط شد و 
از جمله همکاران ما بود که در حوزه مقاومت کار 

کرده و به آن صفت شناخته می شود.
وی با اشــاره به عملیات طوفــان الاقصی و 
وعــده صادق یک اظهار داشــت: در زمان حیات 
ایشــان هم گفتم و دانشــجویان مــن می توانند 
شهادت دهم که واقعا حرکتی که ایشان در جریان 
عملیــات وعده صادق یک به لحاظ دیپلماســی 

انجــام داد قابلیت تدریــس در دانشــگاه دارد.
وزیــر امــور خارجــه همچنین خطــاب به 
همکارانــش در وزارت خارجه گفت: در جلســه 
معارفه گفتم که زمان خیلی به سرعت می گذرد و 
گفتم از این جا که ایستاده ام جلسه تودیع خودم را 
دارم می بینم و از آن لحظه یک سال گذشته است 
و بقیه آن هم خواهد گذشت. آنچه که می ماند در 
پایان دوره همه ما، این نیست که چه کار کردیم 
و چه کردیم. دو چیز می ماند نام نیک و عمل نیک. 
اینکه در دوره خودمان چه کاری را صورت دادیم که 
اثر آن برای کشور ماندگار مانده است. برای حفاظت 
از منافع ملی مردم چه گامی برداشتیم، آن است 
که می ماند و آن منجر به نامی می شــود که از ما 
می ماند. این جلسه گواهی است که امیرعبداللهیان 

از خودش نام و عمل نیک به جا گذاشت.
عراقچی گفت: هیچ کسی نیست که تصدیق 
نکنــد که امیرعبداللهیان مرد اخاق و ادب بود و 
همه به نیکی یاد می کنند امیدوارم این درسی برای 
خود من و همه ما باشد که مراقب باشیم چه نامی 
از مــا می ماند و آیندگان چگونه از ما یاد خواهند 
کرد. در مجلــس ختم من چه خواهند گفت. آن 

است که مهم است.
وی خاطرنشــان کرد: ما وارث صندلی هایی 
هســتیم که خون شــهیدان به پــای آن ریخته 

شده است.
وزیــر خارجه افزود: برای عزت و حیثیت این 

ملت چیزی کم نخواهیم گذاشت.
صالحی: شهید امیرعبداللهیان 

مردی از تبار عقلانیت در میدان عمل بود
علی اکبر صالحی وزیر امور خارجه پیشین نیز 
در مراسم گرامیداشــت نخستین سالگرد شهید 
حسین امیرعبداللهیان و شهدای خدمت در محل 
وزارت امور خارجه با بیان اینکه ســخن گفتن در 
فراغ یکی از عزیزترین دوستان کار مشکلی است، 

یاد و خاطره شهدای خدمت را گرامی داشت.
صالحی بیان کرد: حضرت علی )ع( می فرماید 
مرگ ســخت است، ولی از دســت دادن حبیب 

تحملش خیلی سخت است. فراغ با کسی که انسان 
با او انس می گیرد سخت ترین چیزی است که بعد 
از جدایی از حبیب بر انسان سنگینی می کند. آن 
هم فراغ شــخصیتی مثل شهید امیرعبداللهیان. 
امــروز نه فقــط روز یادآوری یک فقدان اســت 
 بلکه تجدید عهد با یک راه اســت و آن راه میثاق 

با خداست.
وزیر خارجه اسبق وزارت امور خارجه افزود: 
شــهید امیرعبداللهیان در زمــره مردانی بود که 
سراســر شوق در عبادت خالق و خدمت به خلق. 
در زمانی که توفیق داشتم در وزارت امور خارجه 
باشم از نزدیک شاهد خیلی از خصوصیات بارز این 
انســان بزرگ بودم و همان جا پیش خودم این را 
در ذهن پروراندم که این شخص در فراز یک مدیر 
ارشــد در نظام جمهوری اسامی می تواند باشد و 
توفیق یافتم و از ایشان درخواست کردم مسئولیت 

معاونت عربی و آفریقا را بپذیرد.
صالحــی با اشــاره بــه ویژگی های شــهید 
امیرعبداللهیان ادامه داد: او انسانی متواضع بود و 
دانش دوست بود. شنیدم حتی در دانشگاه تهران 
دانشکده مطالعات جهان تدریس می کردند و حق 

التدریس را هم نمی پذیرفته است.
وی گفت: در تأمین حوائج مردم تاش می کرد. 
هر کسی حاجتی بر او روا می داشت در حد میسور 
سعی می کرد برآورده کند. در عراق خانواده هایی 
که با افراد عراقی ازدواج کرده بودند و مشــکاتی 
داشتند شــهید امیرعبداللهیان با عشق و عاقه 

موضوع را پیگیری می کرد. 
صالحی بیان کرد: انســانی به شدت باورمند 
بود. کینه جــو نبود. مردی از تبــار عقانیت در 
میدان عمل بود. او در مقام وزارت خارجه حکمت 
را با سیاست، عمل را با اندیشه و اخاق و عواطف 
را با دیپلماســی ممزوج کرده بود. همین طور پا 
در این میدان نگذاشــته بود، فهیم بود و استنباط 
درســتی از مسائل داشت و عملش براساس خرد 
 بــود. او در میدان بحــران آرام و در برابر طوفان 

مقاوم بود.

وی گفــت: او اعتقاد به دیپلماســی مقاومت 
داشت. چون معتقد بود مقاومت بدیهی ترین حق 
ملت هاســت و مقاومت تنها یک واکنش خشک و 
بی جان در برابر ســلطه گری نیست بلکه یک هنر 
است که عزت، حکمت و مصلحت را با عقانیت و 

هوشمندی در هم می آمیزد.
صالحی بیان کرد: او اعتقاد داشــت مقاومت 

ایستادگی است نه ایستادن.
وزیر خارجه پیشین بیان کرد: دیپلماسی هم 
جهاد است به شرطی که در راه مردم و خدا باشد. 
هر امری که در راه کسب رضایت خدا باشد آن امر 
جهاد است. نمونه عینی آن شهید امیرعبداللهیان 
اســت که با قلم در دســت و با حضور در سنگر 

دیپلماسی، شهید شد.
صالحی ادامه داد: باور دارم ایشان اگر در میان 
مــا بود با توجه به باورمندی عمیقی که داشــت 
توصیه اش این بود که اعتبار یک کشــور با شعار 
محقق نمی شود، بلکه با تدبیر و خدمتی صادقانه، 

خالصانه و مداوم و بدون هیاهو به دست می آید.
وی گفت: تجربه جمهوری اســامی نشــان 
داده کــه اگــر متعهدانــه در راه حــق و مردم 
 باشــیم، خدا با ماســت حتی اگر دشمن لبخند 

نزند. 
صالحی افزود: امیرعبداللهیان رفت ولی نامش 
در خاطره مردم شــریفمان و در قلب همکارانش 
در وزارت خارجه و در یاد نسل های آینده جاودان 

خواهد ماند.
وی گفت: مرگ برای انســان دروازه زندگی 

است و نه پایان آن. 
صالحی افزود: اگر امیرعبداللهیان جسمش بین 

ما نیست، روحش بین ماست. 
وزیر اســبق وزارت خارجه گفــت: بهترین 
توصیف از شهید این است که او عاشق بود، عاشق 
وطن، عاشق خدمت به مردم و بالاتر از همه حب 

خدا داشت.
گفتنی است در این مراسم از سردیس شهید 

امیرعبداللهیان رونمایی شد. 

صدای واحد در مقابل زیاده خواهی آمریکا، از بهارستان تا پاستور 

تردید در ادامه مذاكره، ایستادگی بر حق هسته ای
ادامه از صفحه 2

عراقچی ادامه داد: از نظر ما اعتمادســازی بیشتر و تحکیم این واقعیت 
که ایران به سمت ساح هسته ای پیش نخواهد رفت، یک واقعیت است و ما 
هیچ مشکلی در این خصوص نداریم. در مقابل آنها باید تحریم های ظالمانه 
خود را به دلیل ادعاهایی که نسبت به برنامه هسته ای ما وضع کردند، بردارند. 
منطق مذاکره از نظر ما این است، شفاف سازی و اعتمادسازی از جانب ما و 

رفع تحریم ها و رفع تهدیدها از سوی آنها.
وی گفت: بیشتر از آن اگر تقاضاهایی داشته باشند و اگر بخواهند وارد 
حوزه فعالیت  صلح آمیز هسته ای ما شوند و ما را از مواردی که حق ماست به 
عنوان کشــور عضو NPT محروم کنند هیچ جایی برای پذیرش ندارد و به 

هیچ وجه اجازه نمی دهیم که این اتفاق بیفتد.
وزیر خارجه درباره دور بعدی مذاکرات غیرمستقیم با آمریکا هم اظهار 
داشــت: در حال بررسی هســتیم که دور بعدی مذاکرات را شرکت کنیم یا 
چه زمانی شرکت کنیم. ما هیچ وقت دیپلماسی را کنار نگذاشتیم، همیشه 
در دیپلماسی حضور خواهیم داشت و فلسفه اصلی حضورمان دفاع از حقوق 

مردم ایران است. 
عراقچی تصریح کرد: در مقابل زیاده خواهی ها و زیاده گویی ها در پشت میز 
مذاکره مقابله می کنیم. اگر مذاکره شکل بگیرد هدف ما دفاع از حقوق مردم 

و رسیدن به خواسته های خودمان بر اساس منطقی است که عرض کردم.
وی درباره دور پنجم مذاکرات هم گفت: پیشــنهادی شده هنوز داریم 
بررسی می کنیم که در آن تاریخ و در آن محل می تواند مذاکرات سودمندی 

صورت بگیرد یا خیر.
عارف: خط قرمز نظام جمهوری اسلامی ایران 

غنی سازی در خاک ایران است
محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت با بیان 
اینکه موضع گیری اخیر ســران آمریکایی در خصوص غنی سازی صفر ایران 
بار اول نیست و بار آخر هم نخواهد بود، گفت: اگر به  دنبال عدم غنی سازی 
در خاک خود بودیم، در دهه های گذشــته هم نیازی به تحمل تحریم های 

خشن و ظالمانه آمریکا نبود.
وی خاطرنشان کرد: اظهارات مقام های آمریکایی متناقض است چرا که 
در مذاکرات غیرمستقیم مطالبی در خصوص غنی سازی مطرح می کنند اما 
در بیرون از میز مذاکرات تحت تاثیر جو رسانه ها و یا خوراک فکری و راضی 

کردن رژیم صهیونیستی مطالب دیگری به زبان می آورند.
معــاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: جمهوری اســامی ایران همان 
مســیر مشخص شده در مذاکرات غیرمستقیم را دنبال می کند و خط قرمز 
نظام جمهوری اسامی ایران غنی سازی در خاک ایران است. ما دنبال ساح 
هسته ای نیستیم اما از تمام ظرفیت هسته ای کشور همانند سایر فناوری ها 

و برای اهداف توسعه و پیشرفت بهره خواهیم برد.
مجلس شورای اسلامی: به صراحت اعلام می داریم 

که هرگز از حقوق هسته ای ملت ایران کوتاه نخواهیم آمد
نمایندگان ملت در مجلس شــورای اســامی نیز در همین راستا و در 
بیانیه ای قاطع در برابر رویکرد غیرسازنده و خصمانه دولتمردان آمریکایی در 
قبال برنامه هسته ای ایران اظهار داشتند: ملت شریف ایران، این روزها شاهدیم 
که مقامات آمریکایی و برخی از نمایندگان کنگره اظهاراتی خاف منافع ملت 
ایران بیان کرده اند. رژیم ایالات متحده که سال ها به عنوان محور شرارت در 
جهان شناخته شده است، با توهمات و خیال بافی های بی اساس مدعی شده 
است که ملت بزرگ و قهرمان ایران نباید از صنعت هسته ای بهره مند باشد.

در ادامه این بیانیه اشــاره شــده اســت: چنین رژیم جنایتکاری هیچ 
صاحیتی برای اظهارنظر درباره ملت های مستقل ندارد. ما نمایندگان ملت 
بزرگ ایران به صراحت اعام می داریم که هرگز از حقوق هسته ای ملت خود 

کوتاه نخواهیم آمد و یاوه گویی های جنایتکاران تاثیری بر سیاست های ملت 
ایران نخواهد داشت.

نمایندگان ملت خاطرنشان کردند: دشمنان ملت ایران بدانند ارکان نظام 
اسامی به ویژه مجلس شورای اسامی در راستای وظایف قانونی خود در حوزه 
قانونگذاری و نظارت به هیچ وجه اجازه زیاده خواهی و رفتارهای مستکبرانه را 
به دشمنان ملت نخواهد داد. با بهره گیری از تمام ظرفیت ها، مدافع تمام قد 
منافــع ملت بزرگ ایران خواهیم بود و همچنین دولت نیز در چارچوب این 

قوانین و سیاست ها اقدام خواهد کرد.«
در بخش دیگری از این بیانیه مجلس شــورای اسامی در توضیح ابعاد 
گســترده و تاثیرات ژرف صنعت هسته ای در بهبود شاخص های اقتصادی و 
رفاهی عنوان شــده است: سطح غنی سازی صلح آمیز منحصر به درصدهای 
پایین زیر 2۰ درصد محدود نمی شــود بلکه متناسب با نیاز روز ملت ایران 
برای مقاصد صلح آمیز خواهد بود. امروزه کاربرد صنعت هسته ای در حوزه های 
مانند پزشکی، کشاورزی، دامپزشکی، صنعت نفت، تولید نفت، شیرین سازی 
آب دریا و ده ها صنعت دیگر به اندازه ای گسترده است که چشم پوشی از آن 

خیانتی بزرگ به منافع ملی و آینده کشور خواهد بود.
این اشاره مجلس شورای اسامی به کاربردهای شگرف انرژی هسته ای، 

یکی از نقاط ضعف کشور را در حوزه اطاع رسانی گوشزد می کند. 
رهبــر معظم انقاب - 21 خرداد 1۴۰2- در همین زمینه طی دیدار با 
دانشمندان،کارشناســان و مسئولین صنعت  هسته ای، به عنوان یک توصیه 
مهم فرمودند: »این ظرفیّت به این بزرگی ]صنعت هســته ای[ را ـ با مردم 
در میان بگذارید. مردم از انرژی هسته ای چه می فهمند؟ از انرژی هسته ای 
همین مســئله  انرژی را می فهمند؛ می فهمند که شما می خواهید مثاً یک 
مرکز تولید برق یا تولید انرژی به دست بیاورید. مسئله این نیست؛ مسئله ]این 
است که[ در همه بخش های زندگی مردم، این صنعت می تواند حضور مؤثرّ و 
مفید داشته باشد. این را به مردم بگویید تا مردم قدر این صنعت را بدانند و 
اینکه می گفتند »حقّ مسلّم ما است«، واقعاً بدانند که حقّ مسلّم آنهاست.«

ایشــان در همین دیدار خاطرنشان کردند: »همه باید تصدیق کنند که 
صنعت هسته ای یکی از مؤلفّه های اساسی و مهمّ اعتبار کشور و قوّت و قدرت 
کشــور است. اگر شما ایران قوی می خواهید، هر کسی ایران را دوست دارد، 
هر کســی جمهوری اسامی را دوست دارد، هر کسی ملّت را دوست دارد و 
قوّت این کشــور را می طلبد، بایستی به این بخش از تاش و فعالیت علمی 
و تحقیقاتــی و صنعتی و کارهایی کــه اینجا انجام می گیرد اهمیت بدهد و 

برایش اعتبار قائل بشود.«
به نظر می رسد که توضیح ابعاد گسترده صنعت هسته ای می تواند افکار 
عمومی را در ارتباط با عمق اهمیت این علم و همچنین حق قانونی غنی سازی 
و فعالیت هسته ای بیشتر آگاه کند. موارد زیر گوشه کوچکی از ابعاد شگرف 

علم هسته ای را از زبان کارشناسان این حوزه برجسته می سازد.
آژانس بین المللی انرژی اتمی: 

علم هسته ای راه حل تمام برنامه های آینده جهان است
جواد کریمی ثابت، رئیس انجمن هسته ای ایران در سخنان خود در آئین 
اختتامیه کنفرانس هسته ای ایران که هفته گذشته در مشهد مقدس برگزار 
گردید، گوشه کوچکی از ابعاد گسترده صنعت هسته ای را مورد اشاره قرار داد.

وی در این زمینه اظهار داشت: تغییرات اقلیمی که همواره در حال وقوع 
است، امنیت انرژی، نابرابری، سامت، کمبود منابع آب و چندین مشکل دیگر 
که همه ما بارها با آنها آشنا شده ایم. در تمامی موارد، گزارش ها تأکید دارند 
که فناوری هسته ای می تواند گزینه بسیار خوبی برای غلبه بر این چالش ها 
باشــد. گزارش هایی که آژانس ارائه می دهد، به ویژه مدیرکل، به طور شفاف 
بیان می کند که بیش از نیمی از 17 هدف توسعه پایدار با استفاده از فناوری 
هســته ای تأمین خواهد شد. یا در گزارشش اشاره می کند که امنیت غذایی 

بدون فناوری هســته ای در آینده ممکن نیست. در مجموعه گزارش هایشان 
که شاید بخواهم به آن اشاره کنم، آژانس تقریباً یک جمله کلیدی را پررنگ 
کرده است: علم هسته ای راه حل تمام برنامه های آینده جهان است. زیربنای 

تمام آن راه حل هایی که قرار است ارائه شود، با علم هسته ای خواهد بود.
وی افزود: اینها را اشــاره کردم به این دلیــل که فکر می کنم لزوم آن 
شــناخته شده اســت. به عبارت دیگر، دیگر بحث بر سر این نیست که چرا 
ما به دنبال علم هســته ای هستیم. در دو کنفرانس کوپ 28 و 29، تمامی 
شــرکت کنندگان اتفاق نظر داشــتند که برای مقابله با تغییرات اقلیمی و 
جلوگیری از افزایش دمای دو درجه، باید به ســراغ فناوری هسته ای برویم. 
باید ظرفیت هسته ای را دو برابر کنیم؛ یعنی از تقریباً ۴۵۰ گیگاوات کنونی 
به 9۰۰ گیگاوات افزایش دهیم. چیزی که شاید 1۰ سال پیش یا 1۵ سال 
پیش به کشــورهای نفت خیز گفته می شد که چرا به دنبال انرژی هسته ای 
هستند، اکنون توصیه شان به همه کشورها این است که باید برای مقابله با 

تغییرات اقلیمی به سراغ فناوری هسته ای بروند.
نماد »ابرپروژه های علمی« پروژه های هسته ای هستند

کریمی ثابت، همچنین در ســخنان دیگری در جمع خبرنگاران حاضر 
در این کنفرانس افزود: فناوری هسته ای یک ابرپروژه علمی است. کشورهای 
پیشرو برای حفظ مرجعیت علمی خود، زیرساخت هایی در این سطح ایجاد 
می کنند. انرژی هســته ای، نمونه کاسیک چنین پروژه هایی است و توانایی 
متحول کردن حوزه هایی مانند هوافضا، حمل ونقل، کشتیرانی، شیرین سازی 

آب، کشاورزی و پزشکی را دارد.
رئیس انجمن هسته ای ایران در ادامه خاطرنشان کرد: در دنیا اصطاحی 
 Mega Science Projects وجود دارد به نام »ابرپروژه های علمی« یا همان
که اگر مطلع باشــید، می دانید کشورها برای اینکه بتوانند مرجعیت علمی 
خود را حفظ کنند و نخبگان برجســته خود را نگه دارند، زیرســاخت هایی 
ایجاد می کنند. نماد این ابرپروژه ها، پروژه های هسته ای هستند. یعنی انرژی 
هسته ای تقریبا می توان گفت یک مثال کاسیک از ابرپروژه های علمی است.
تاکیــدات و یکپارچگی ملی در میان دولــت، مجلس، ملت و جریانات 
سیاسی درباره حق قانونی غنی سازی ایران و فعالیت های صلح آمیز هسته ای 
کشــور، ناظران غربی را هم به اعتراف به بی نتیجگی فشار های ترامپ درباره 

الزام ایران به عدم غنی سازی واداشته است.
در همین راستا، وندی شرمن، مذاکره کننده ارشد آمریکا در زمان مذاکرات 
برجام و استفن والت اندیشــمند و نظریه پرداز برجسته روابط بین الملل در 
آمریکا، وادارســازی ایران به عدم غنی ســازی و تکرار سناریوی لیبی درباره 

ایران را غیر ممکن دانستند.
وندی شرمن: متقاعد کردن ایران به متوقف کردن غنی سازی 

غیرممکن است
در پی اختافاتی که در موضع ایران و آمریکا در زمینه شیوه محدودسازی 
برنامه هسته ای ایران به وجود آمده، »وندی شرمن« معاون سیاسی پیشین وزیر 
امور خارجه آمریکا در دولت »باراک اوباما« که ریاست هیئت مذاکره کننده 
واشــنگتن را در زمان مذاکرات توافق هسته ای 2۰1۵ برعهده داشت، گفت 
که متقاعد کردن ایران به »برچیدن برنامه هسته ای خود و صرف نظر کردن 

از غنی سازی اگرچه ایده آل به نظر می رسد، غیرممکن است.«
به گزارش ایسنا،  خبرگزاری رویترز با انتشار این مطلب نوشته شرمن در 
این باره بیان کرد: این یعنی آنها به یک بن بست می رسند و با احتمال جنگ 
مواجه خواهیم شــد که صراحتا فکر نمی کنم رئیس جمهور ترامپ به دنبال 
آن باشد چراکه او در کارزارهای انتخاباتی اش خود را به عنوان رئیس جمهور 

صلح تبلیغ کرده است.
ایران و آمریکا تاکنون چهار دور مذاکرات غیرمستقیم را با میانجی گری 
عمان برای رسیدگی به مسئله برنامه هسته ای ایران انجام داده اند. طرفین به 

طور کلی روند این مذاکرات را خوب ارزیابی کرده و گفته اند ایده های مفیدی در 
جریان گفت وگوها مطرح شده و جریان مذاکرات از کلیات فاصله گرفته است.

در ایــن میان،  مقام هــای آمریکایی به ویژه پس از دور ســوم مذاکرات 
مدعی شــدند که ایران به عنوان تنها کشور فاقد ساح هسته ای پیمان منع 
گسترش تســلیحات اتمی)ان پی تی( حق غنی ســازی ندارد و اگر خواهان 
استفاده از انرژی هسته ای است، می تواند سوخت مورد نیاز رآکتورهای خود 

را از کشوری ثالث وارد کند.
او افزود: اما همه چیز از دیدگاه ما، با توافقی آغاز می شــود که شــامل 
غنی ســازی نیست. نمی توانیم چنین چیزی داشته باشیم چراکه غنی سازی 
امکان تسلیحاتی ســازی)برنامه هسته ای( را فراهم می کند. ما اجازه رسیدن 

یک بمب به اینجا را نمی دهیم.
رویترز در ادامه نوشــت: حتــی با وجود حل وفصل اختافات بر ســر 
غنی ســازی، لغو تحریم ها نیز مســئله دشواری اســت. آمریکا لغو تدریجی 
تحریم های هســته ای را ترجیح می دهد، در حالی که تهران خواســتار لغو 

یک باره تمامی تحریم ها است.
شــرمن در پاسخ به اینکه گزینه های ایران در صورت با شکست مواجه 
شدن مذاکرات عمان چه خواهد بود، او بیان کرد که تهران احتمالا »به دور 
زدن تحریم ها و فروش نفت، عمدتا به چین، هند و بقیه ادامه خواهد داد.«
استفن والت: ایران، لیبی نیست؛ آنها غنی سازی را کنار نمی گذارند

»استفن والت« استاد برجسته روابط بین الملل در دانشگاه  هاروارد طی 
یک سخنرانی  و جلسه پرسش وپاسخ در اندیشکده »چتم هاوس«، هشدار داد 
که دور دوم ریاســت جمهوری »دونالد ترامپ« می تواند به »شوک به نظام 
جهانی« منجر شود و نه  تنها »دموکراسی آمریکا« را به خطر بیندازد، بلکه 
موجب بی ثباتی در روابط جهانــی، تقویت حکومت های اقتدارگرا و نابودی 

اعتبار بین المللی ایالات متحده شود.
این نشست با عنوان »پیامدهای جهانی دور دوم ریاست جمهوری ترامپ« 
برگزار شد و مورد توجه گسترده کارشناسان، دیپلمات ها و دانشجویان علوم 

سیاسی قرار گرفت.
در ابتدای این نشست، والت تحلیل خود را با اشاره به ترکیب بی سابقه ای 
از تخریب داخلی و خطاهای راهبردی دولت ترامپ آغاز کرد و گفت که دولت 
دوم ترامپ، خطرناک ترین بازتعریف قدرت در تاریخ مدرن ریاست جمهوری 

آمریکاست.
این اســتاد دانشــگاه  هاروارد در ادامه نشســت چتم هاوس به اشاره به 
موضــوع ایران، اذعان داشــت که ترامپ گرایش به جنــگ ندارد و احتمالاً 
»بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم صهیونیستی را از حمله به تأسیسات 
هســته ای ایران منصرف کرده است. اما والت به نتیجه مذاکرات جاری بین 

ایران و آمریکا بدبین است.
او تصریح کرد: »ترامپ جنگ طلب نیست. او احتمالاً نتانیاهو را از حمله 
به ایران بازداشته است. ترامپ به شدت دنبال جایزه نوبل صلح است و تصور 

می کند توافق با ایران می تواند راهی برای رسیدن به آن باشد.«
بــا این حال، والت اذعان کرد که توافقی که ممکن اســت بین ایران و 
آمریکا شــکل گیرد، برای آمریکایی ها چیزی کمتر از توافق هسته ای 2۰1۵ 
)برجام( خواهد بود که ترامپ آن را پاره کرد. او تصریح کرد: »ایرانی ها ظرفیت 
غنی سازی خود را کنار نمی گذارند و با آنچه درباره لیبی اتفاق افتاد، موافقت 
نمی کنند. در بهترین حالت، ترامپ نسخه ضعیف تری از توافق قبلی به دست 

می آورد و آن را پیروزی تاریخی معرفی می کند.«
با وجود اظهارات والت درباره »صلح طلب بودن ترامپ«، او افزود: »اما اگر 
توافقی حاصل نشود، احتمال درگیری نظامی به شدت بالا می رود. دولت ترامپ 
ایران را مقصر نشان خواهد داد و لابی های حامی اسرائیل برای اقدام نظامی 

فشار می آورند و ترامپ ممکن است در برابر فشار، تسلیم شود.

معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور شهید 
آیت الله رئیســی گفت: در اجلاس سال 201۵ 
نیز  شانگهای )دوره برجام(، هند و پاکستان 
عضو سازمان شــانگهای شدند و ایران عضو 
نشد. روسیه سال 13۹۹ میزبان و رئیس اجلاس 
شانگهای بود و در صورت وجود اراده، با سهولت 
می توانست در زمینه عضویت ایران اقدام کند.

محمــد جمشــیدی معــاون سیاســی دفتر 
رئیس جمهور ســیزدهم شــهید آیت الله رئیسی و 
عضو هیئت علمی دانشــگاه تهران در یادداشتی در 
حساب شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس درباره 
تاثیر ریاست جمهوری شهید رئیسی بر نهائی شدن 
عضویت ایران در ســازمان شانگهای اظهار داشت: 
برخی با استناد به توئیت امیر دریابان شمخانی دبیر 
وقت شــورای عالی امنیت ملی، آن را دلیلی بر این 
می دانند که پذیرش عضویت ثمره دولت قبل بوده 

اســت. اما باید دقت داشت که این توئیت مربوط به 
2۰ مرداد 1۴۰۰ است و انتخابات ریاست جمهوری 
در 28 خــرداد بوده و مراســم تنفیذ و تحلیف در 
12 و 1۴ مرداد برگزار شــده اســت. لذا این توئیت 
یک هفته پس از اســتقرار آقای رئیسی در ریاست 

جمهوری بوده است.
وی در ادامــه افــزود: در توئیــت مذکــور به 
گفت وگوی تلفنی با دبیر شــورای امنیت روســیه 
اشــاره و تصریح شــده که اینک »موانع سیاسی« 
عضویت برداشته شده است. یعنی تا آن زمان اراده 
سیاسی اعضاء مانع از عضویت ایران بوده است و نه 

کاغذبازی بوروکراتیک.
جمشیدی خاطرنشــان کرد: بر اساس گزارش  
نمایندگی  های جمهوری اســامی، روسیه در کنار 
چین، با کشــورهای عضو تماس گرفته و خود را به 
عنوان بانی طرح عضویــت نهائی ایران در اجاس 

معرفی می کنند و بقیه کشورها هم همراه می  شوند. 
مباحث مربوط به تحولات داخلی تاجیکســتان در 
اولین دیدار رؤسای جمهور ایران و تاجیکستان در 
شهر دوشنبه حل و فصل شد. من نیز در کنار وزیر 
خارجه در آن جلســه حضور داشتم. عضویت ایران 

قبل از انجام سفر نهائی شده بود.
معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور شهید درباره 
مخالفت با عضویت رسمی ایران در شانگهای در زمان 
برجام گفت: در اجاس سال 2۰1۵ شانگهای )دوره 
برجام(، هند و پاکستان نیز عضو سازمان شانگهای 

شدند و ایران عضو نشد.
وی در این زمینه افزود: روســیه ســال 1۳99 
میزبان و رئیس اجاس شــانگهای بود و در صورت 
وجود اراده، با سهولت می توانست در زمینه عضویت 

ایران اقدام کند.
جمشــیدی افزود: در تاریخ 27 مرداد 1۴۰۰ 

گفت وگوی تلفنی رؤسای جمهور ایران و روسیه انجام 
شد و بر اساس متن اخبار سایت ریاست جمهوری 
»دکتر رئیســی از »ابتکار« مســکو برای به جریان 
انداختن فرآیند عضویت ایران در سازمان شانگهای 
تشکر کرد.«به کلمه ابتکار در متن خبر دقت کنید.
عضو هیئت علمی دانشــگاه تهــران در ادامه 
بیان داشــت: ضمن تقدیر از همه زحمات ارزشمند 
صورت گرفته در 16 سال قبل، مشاهده می شود که 
طی مراحل و تشــریفات اداری حلقه مفقوده نبوده 
است. آن طور که در تلکس های وقت نمایندگی های 
جمهوری اسامی نیز تصریح شده پذیرش عضویت 
ایران در شــانگهای یک امتیاز و خوش  آمدگویی به 
دولت شهید رئیسی محســوب می شود. علت این 
تبیین آن اســت که مردم عزیز ایران متوجه شوند 
که کدام رویکرد به سیاست خارجی می تواند تعامل 

مؤثر با جهان را پدید آورد.

جمشیدی: اجلاس سال های 1394 و 1399 شانگهای به عضویت رسمی ایران منجر نشد

در دیدار معاون ستاد کل نیروهای مسلح 
جمهوری بلاروس با فرمانده کل ارتش، طرفین 
بر توســعه روابط دفاعی و نظامی دو کشور 

تاکید کردند. 
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی، فرمانده 
کل ارتش جمهوری اســامی ایــران در دیدار با 
سرتیپ ولادیمیر نیکولایویچ کوپریانیوک، معاون 
ستاد کل نیروهای مســلح جمهوری باروس بر 
ضرورت تقویت تعامات و همکاری های دوجانبه 
در حوزه هــای مختلف از جمله امور آموزشــی، 

تبادل تجربیات و توســعه روابط دفاعی و نظامی 
تاکید کردند. 

وی در پایان سفر یک روزه خود به باروس بر 
گســترش همکاری های دفاعی و نظامی میان دو 
کشور تأکید کرد و این سفر را گامی مهم در تعمیق 
روابط دوجانبه دانست و گفت: با اطمینان می گویم 
که مقامات باروس با اعتماد کامل به سمت ایران 
آمده انــد و این همکاری ها در آینده بیش از پیش 

گسترش خواهد یافت.
ایران می تواند الگویی برای سایر کشورهایی 

باشد که همسو با مواضع جمهوری اسامی حرکت 
می کنند.  به گزارش ایرنا، امیر عزیز نصیرزاده، وزیر 

دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح اسفند ماه سال 
گذشته سفری به باروس داشت.

رحمانی فضلی سفیر ایران در چین شد
ســخنگوی وزارت امور خارجه در جمع خبرنگاران اعلام کرد که عبدالرضا رحمانی به 

عنوان سفیر جدید ایران در پکن منصوب شده است
اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه روز چهارشنبه ۳1 اردیبهشت ماه در جمع خبرنگاران 

اعام کرد که عبدالرضا رحمانی به عنوان سفیر جدید ایران در پکن منصوب شده است
عبدالرضا رحمانی فضلی پیش از این ســابقه وزارت کشــور در دولت یازدهم و دوازدهم و ریاست 

دیوان محاسبات را در کارنامه خود دارد

تأكید بر توسعه روابط دفاعی و نظامی ایران و بلاروس در دیدار فرمانده كل ارتش با معاون ستاد كل نیروهای مسلح این كشور


